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استفاده از تجارب کرواسي در 
نوسازي ناوگان تجاري

وزير صنعت،  معدن و تجارت با اش��اره 
به زمينه هاي مناسب همکاري ها بين 
ايران و کرواسي گفت: کشور کرواسي 
در زمينه ساخت قايق و کشتي تجربه 
خوبي دارد، اين در حالي است که يکي 
از اقدام هاي مهم ما نوس��ازي ناوگان 

تجاري دريايي کوچک است و با وجود سه هزار و 500 شناور کوچک 
دريايي در بندرهاي جنوب و قديمي بودن آنها، هزينه هاي زيادي 
را بر لجس��تيک کش��ور تحميل مي کند. به گزارش وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، محمد شريعتمداريبا اشاره به طرح نوسازي ناوگان 
تجاري و خودروهاي س��نگين کش��ور، افزود: قصد داريم طي س��ه 
س��ال آينده حدود 200 هزار دس��تگاه خودروي سنگين را نوسازي 
کنيم و مذاکره هاي ما با شرکت هاي اروپايي در حال انجام است. 
شريعتمداري ادامه داد: براي اين هدف پشتيباني مالي 14 ميليارد 
دلاري نياز اس��ت که بخش��ي از آن بايد از فاينانس خارجي تامين 
شود و اميدواريم کرواسي بتواند در اين زمينه ايفاي نقش کند . وي 
بيان داشت: با وجود 6 ميليارد دلار صادرات مواد غذايي از ايران به 
جهان، فعاليت مشترک ايران و کرواسي مي تواند در اين زمينه راه 
حل خوب توسعه روابط باشد. شريعتمداري افزود: کرواسي مي تواند 
دروازه توسعه همکاري ها با اروپا باشد و مورد توجه فعالان اقتصادي 

ايراني قرار بگيرد.

افت 31 درصدي سرمايه گذاري خارجي 
در بخش صنعت

حجم کل سرمايه گذاري خارجي در بخش صنعت، معدن و تجارت 
طي سال 1۳۹6 نسبت به سال 1۳۹5 با رشد منفي ۳1.4 درصدي 
روبرو ش��ده اس��ت. به گزارش ايس��نا، وضعيت طرح هاي صنعتي، 
معدني و تجاري مصوب در هيات سرمايه گذاري خارجي به گونه اي 
است که تعداد اين طرح ها تا پايان سال جاري برابر ۸۸ مورد بوده که 
در قياس با ۷1 طرح مصوب در سال 1۳۹5 با رشد 2۳.۹ درصدي در 
تعداد همراه شده است. اما حجم کل سرمايه گذاري خارجي مصوب 
در هيات سرمايه گذاري خارجي در سال 1۳۹6 معادل ۳.5 ميليارد 
دلار بوده که نس��بت به 5.1 ميليارد دلار س��رمايه گذاري خارجي 
صورت گرفته در مدت مشابه سال 1۳۹5 با رشد منفي ۳1.4 درصدي 
مواجه شده است. گفتني است سرمايه گذاري مستقيم خارجي )با 
نماد اختصاري FDI( عبارت است از سرمايه گذاري يک شرکت يا 
ش��خص حقيق در کش��وري ديگر جهت تجارت يا توليد؛ از منظر 
علم اقتصاد، اين فعاليت در نقطه مقابل سرمايه گذاري در سهام قرار 
مي گيرد که سرمايه گذاري اي تأثيرپذير از شرايط اقتصادي کشور 

هدف محسوب مي شود. 

کشف 31 ميليارد ريال کالاي قاچاق 
در استان تهران

مدي��رکل س��ازمان صنع��ت معدن 
وتجارت اس��تان تهران از کش��ف ۳1 
ميلي��ارد ريال کالاي قاچاق در س��ال 
جاري در اين استان خبر داد. به گزارش 
مهر، يداله صادقي روز گذشته در جلسه 
کميس��يون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

اس��تان تهران طي س��خناني ضمن ارائه گزارش از عملکرد مبارزه 
با کالاي قاچاق در اين اس��تان اظهار داش��ت: گشت هاي مشترک 
و متعددي در اس��تان تهران انجام ش��ده اس��ت. وي افزود: طي اين 
گشت ها تاکنون در سال ۹۷ به ميزان ۳1 ميليارد ريال کالاي قاچاق 
کشف شده، که جمع اين کالاها که توسط معاونت نظارت و بازرسي 
س��ازمان صنعت معدن و تجارت اس��تان تهران کشف شده است، 
به 110 ميليارد ريال رسيده است. مديرکل سازمان صنعت معدن 
وتجارت استان تهران گفت: اقدامات انجام شده در جهت تحقق 
شعار سال و نيز حمايت از کالاي ايراني بوده است. صادقي ادامه داد: 
در سال ۹6 بيش از ۳۳ هزار بازرسي از واحدهاي صنعتي انجام شده 
است، که در مجموع 1۷4۸ پرونده تشکيل و از عرضه ۷۸ ميليارد 

ريال کالاي قاچاق در بازار جلوگيري به عمل آمده است.

سهم فولاد در افزايش قيمت خودرو
احم��د نعمت بخ��ش، دبير انجمن خودروس��ازان ايران در گفتگو با 
خبر خودرو مي گويد: مسئولان و صاحب منصبان حوزه فولاد، بايد 
از رون��ق تولي��د در صنعت خودروس��ازي حمايت کنند زيرا اين امر 
به س��ود آن ها اس��ت و موجب توس��عه صنعت فولاد مي شود. وي 
ادام��ه داد: در ح��ال حاضر توليدکنن��دگان فولاد، محصول خود را 
با س��ود مناس��بي به ما مي فروش��ند که در کنار آن، افزايش نرخ ارز 
هم موجب ش��ده خودروس��ازان، اين محصول را به قيمت بالايي 
دريافت کنند. نعمت بخش معتقد اس��ت: با توجه به آنکه فولاد به 
صورت عمده به کارخانه جات و صنايع فروخته مي شود، متأسفانه 
م��ردم از افزاي��ش قيم��ت آن اطلاع چندان��ي ندارند و با وجود آنکه 
در نيمه دوم س��ال گذش��ته، خودروس��ازان، فولاد مصرفي خود را با 
افزايش قيمت چش��مگيري خريداري کردند، مردم در جريان اين 
امر نبودند، اما به محض آنکه خودرو با افزايش قيمت روبه رو شود، 
مش��تريان تصور مي کنند خودروس��ازان براي سود خود قيمت ها را 
افزاي��ش داده ان��د. نعمت بخش با تأييد اين مطلب که افزايش نرخ 
ارز در يک ماه گذشته، به شدت قيمت فولاد را افزايش داده است، 
افزود: فولاد در حال حاضر در بورس عرضه مي ش��ود و به همين 
دليل قيمت گذاري آن به صورت آزاد صورت مي گيرد در حالي که 
قيمت خودروهاي اقتصادي و پرتيراژ ايران که سهم مهمي در حيات 
کارخانه هاي خودروس��ازي دارند، توس��ط شوراي رقابت و به شکل 

دستوري صورت مي گيرد.

بي کيفيتي قطعات مشکل چند ساله 
قطعه سازان است

يک کارشناس صنعت خودرو در خصوص کيفيت خودروهاي داخلي 
گفت: کيفيت قطعات به کار رفته در خودروها خيلي خوب نيست 
به علت اينکه در ساخت اين قطعات از مواد اوليه باکيفيت مطلوب 
استفاده نمي شود در حاليکه قطعه سازان مي توانند از مواد اوليه بهتري 
استفاده کنند اما در حال حاضر به علت پايين آوردن هزينه ها اکثر 
قطعه سازان از جنس هاي چيني نامرغوب استفاده مي کنند. دکتر 
بشر حق در گفتگو با خبر خودرو در مورد تاثير نوسانات نرخ دلار بر 
کيفيت قطعات توليد داخل اظهار داشت: نوسانات نرخ دلار مربوط به 
يک سال گذشته است در حاليکه مشکل بي کيفيتي قطعات مشکل 
چندين ساله قطعه سازان است به طوريکه اکثر قطعه سازان بدون 
توجه به کيفيت بيش��تر به دنبال ارزان تمام ش��دن قطعات توليدي 
هستند. وي خاطرنشان کرد: درست است که قطعات توليد داخل بايد 
قيمت معقولي داشته باشند اما نه به قيمت کاهش کيفيت قطعات؛ 
براي جلوگيري از اين امر بايد نظارت بيشتري بر توليد قطعات در 
قطعه سازي ها صورت بگيرد؛ همچنين خودروسازان بايد به ارتقاي 
کيفيت خودروها بيشتر توجه نموده و از قطعات با کيفيت در ساخت 
خودروها استفاده نمايند. بشرحق در خصوص دانش و تکنولوژي 
قطعه سازها اظهار داشت: فقط در برخي از قطعه سازي ها دانش و 
تکنولوژي بروز است و در صورت وجود مواد اوليه مرغوب توانايي 

توليد قطعات باکيفيت را دارند.

پيشخوان

صنعت، معدن،تجارت

گروه صنعت، معدن و تجارت: در حالي که بخش توليد و صادرات 
در بسياري از کشورهاي دنيا مهمترين بخش اقتصاد را تشکيل 
مي دهند، در ايران اينطور نيست. هرچند طي سال هاي گذشته 
همواره شعارهايي درباره اهميت رونق وضعيت توليد داده شده 
و از لزوم بهبود شرايط براي صادرات صحبت به ميان آمده، اما 
بررس��ي ها نش��ان مي دهد که اقتصاد ايران هنوز هم بيش از هر 
عامل ديگري وابسته به نفت است و البته اقتصادي بانک محور 
داريم. همين موضوع بانک محور بودن اقتصاد کشور و وابستگي 
بس��ياري از واحدهاي توليدي فعال به تس��هيلات بانکي، يکي 
از مس��ائلي اس��ت که از مدت ها قبل تبديل به يکي از مشکلات 

توليدکنندگان شده است.
س��ودهاي ب��الاي بانکي و ع��دم همکاري بانک ه��ا با فعالان 
اقتصادي و فعالان حوزه توليد موضوعي است که طي سال هاي 
گذشته بارها صداي توليدکنندگان را بلند کرده است؛ موضوعي 
ک��ه همچن��ان فع��الان حوزه توليد و صنعت به عنوان مش��کلي 
لاينحل از آن ياد مي کنند. طي س��ال هاي گذش��ته مش��کلات 
متعدد از نوسان نرخ ارز گرفته تا تورم و سودهاي بالاي بانکي 
در کن��ار اج��راي ناقص هدفمندي يارانه ها مش��کلات جدي به 
بخش صنعت و توليد تحميل کرده، مش��کلاتي که منجر به از 
دست رفتن بخشي از اشتغال و توليد اين بخش مهم اقتصادي 
شده است. حالا و در شرايطي که بسياري از توليدکنندگان کشور 
نس��بت به موضوع س��ودهاي بانکي و جريمه تسهيلات گلايه 
مي کنند، دولت دوازدهم در ابلاغ دس��تورالعمل ش��بکه بانکي 
در راس��تاي اجراي بودجه س��ال ۹۷، ش��رايطي را براي بخشش 
معوقات بانکي توليدکنندگان در نظر گرفته است. به اين ترتيب 
به نظر مي رس��د که دولتي ها نيز از مش��کلات ايجاد شده توسط 
ش��بکه بانکي از طريق دريافت جريمه و س��ود تس��هيلات براي 
بخش توليد و فعالان اين حوزه آگاهي داشته و با در نظر گرفتي 
شرايطي به دنبال اين است تا توليدکنندگان بتوانند خود را از دام 

پرداخت جريمه براي وام هاي بانکي نجات دهند.
براساس اين گزارش برخي از تکاليف شبکه بانکي کشور مقرر 
در قانون بودجه سال 1۳۹۷ کل کشور روز گذشته توسط بانک 
مرکزي به شبکه بانکي ابلاغ شد. آنطور که خبرگزاري ها گزارش 
داده اند در اين تکاليف به منظور تشويق توليدکنندگان و تسويه 
مطالبات بانک ها و مؤسسات مالي و اعتباري چنانچه مشتريان 
بدهي معوق خود را که تا پايان سال 1۳۹6 سررسيد شده باشد 
از تاريخ سررسيد تا پايان شهريورماه 1۳۹۷ تسويه کنند، بانک ها 

و مؤسسات مالي و اعتباري مکلفند اصل و سود خود را مطابق 
قرارداد اوليه و بدون احتساب جريمه دريافت و تسويه کنند.

هرچند وجود همين دستورالعمل در ميان تکاليف شبکه بانکي 
به نوعي نش��ان دهنده اراده دولت براي حل مش��کلات بانکي 
توليدکنندگان است، اما حقيقت اين روزها مسائل را طور ديگري 
به نمايش مي گذارد. شايد باشند تعدادي از واحدهاي توليدي که 
بتوانند تا پايان تابستان بدهي هاي خود به شبکه بانکي را پرداخت 
کرده و از پرداخت جريمه معاف ش��وند، اما به نظر مي رس��د که 
حتي با وجود چنين دستورالعمل هايي بسياري از توليدکنندگان 

نتوانند مشکلات خود را حل کنند.
دستورالمعل جديد چه مي گويد؟ ���

براس��اس گزارش خبرگزاري ها برخي از تکاليف ش��بکه بانکي 
کشور مقرر در قانون بودجه سال 1۳۹۷ کل کشور به شرح زير 

توسط بانک مرکزي به شبکه بانکي ابلاغ شد.
- جزء )1( ذيل بند )ح( تبصره )12( � دس��تگاه هاي مش��مول 
ماده )2۹( قانون برنامه ششم توسعه و ماده )5( قانون مديريت 
خدمات کش��وري مجاز به دريافت س��ود از حس��اب هاي بانکي 
)حس��اب جاري، پشتيبان، سپرده گذاري کوتاه مدت، بلندمدت( 
مفتوح در بانک هاي دولتي و غيردولتي نيستند. در اجراي اين 

حکم بانک هاي دولتي و غيردولتي نيز مجاز به پرداخت س��ود 
به حساب دستگاه هاي اجرايي که فاقد قوانين و مقررات براي 
دريافت س��ود هستند، نمي باش��ند. بانک ها، شرکت هاي بيمه 
دولتي، سازمان بورس و اوراق بهادار، صندوق ها، دانشگاه ها و 
مؤسسات پژوهشي و دستگاه هاي مأذون از مقام معظم رهبري 
و هريک از دس��تگاه هاي اجرايي که در قوانين و مقررات و يا 
اساس��نامه مجاز به دريافت س��ود مي باشند، از شمول اين حکم 
مس��تثني هس��تند. - بند )و( تبصره )16( � به منظور تش��ويق 
توليدکنندگان و تس��ويه مطالبات بانک ها و مؤسس��ات مالي و 
اعتباري چنانچه مشتريان بدهي معوق خود را که تا پايان سال 
1۳۹6 سررسيد شده باشد از تاريخ سررسيد تا پايان شهريورماه 
1۳۹۷ تسويه کنند، بانک ها و مؤسسات مالي و اعتباري مکلفند 
اص��ل و س��ود خ��ود را مطابق ق��رارداد اوليه و بدون احتس��اب 
جريم��ه درياف��ت و تس��ويه کنن��د. - بند )ال��ف( تبصره )20( � 
در اجراي بودجه ريزي مبتني بر عملکرد، تمامي دس��تگاه هاي 
اجراي��ي موض��وع ماده )5( قانون مديريت خدمات کش��وري از 
جمله بانک ها و ش��رکت هاي دولتي، مکلفند در س��ال 1۳۹۷ 
نسبت  به استقرار يا تکميل سامانه )سيستم( حسابداري قيمت 

 تمام شده اقدام کنند.

نقدينگي بزرگترين مشکل واحدهاي توليدي ���
در همين ارتباط مهدي پورقاضي، عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني ايران در گفتگو با خبرنگار روزنامه »تجارت« مي گويد: 
هنوز هم بزرگترين مشکل واحدهاي توليدي فعال يا نيمه فعال 
در کشور کمبود يا نبود نقدينگي است. بسياري از توليدکنندگان 
هنوز براي تامين نقدينگي در گردش واحدهاي خود با مشکلات 
فراواني مواجه هستند و اين بخشنامه ها نمي تواند مشکلات آنها 
را حل کند. اين عضو کميس��يون صنعت اتاق بازرگاني تهران 
ادامه داد: دس��تورالعمل دولت براي بخش��ش جريمه تسهيلات 
بانک��ي توليدکنن��دگان اقدام مهم و مثبتي اس��ت که مي خواهد 
انجام بگيرد. اما حقيقت اين است که امروز توليد وضعيت خوبي 
در کش��ور ندارد و بس��ياري از واحدهاي توليدي امکان پرداخت 
اقساط تسهيلات گرفته شده را ندارند. از طرف ديگر زماني که 
ما صحبت از جريمه هاي کلان را مطرح مي کنيم، انگيزه اي که 
براي پرداخت تسهيلات بوده را تا اندازه اي کمرنگ مي کنيم.

اي��ن فع��ال حوزه صنعت در ادامه خاطرنش��ان کرد: نمي خواهم 
بدبين باش��م، اما واحدهاي توليدي که بتوانند بدهي هاي خود 
به ش��بکه بانکي را تا موعد مطرح ش��ده در اين دس��تورالعمل )تا 
پايان ش��هريور( بپردازند اندک خواهد بود. از طرف ديگر هنوز 
ه��م بس��ياري از واحده��اي توليدي ما هس��تند که براي تامين 
نقدينگي مورد نياز براي توليد خود چش��م اميد به تس��هيلات و 
وام ه��ا بانک��ي دارند. اين عضو هي��ات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران با بيان اينکه هنوز هم تامين نقدينگي مورد نياز مهمترين 
دغدغه توليدکنندگان است، تصريح کرد: طي سال هاي گذشته 
اقداماتي خوبي در راس��تاي اجراي طرح رونق توليد از س��وي 
دولت برنامه ريزي شد، اين طرح ها نتايج خوبي هم داشته است. 
اما حقيقت اين اس��ت که تا توليدکنندگان داخلي ما نگاهي به 
بازارهاي جهاني و فراهم شدن امکان صادرات محصولات خود 
را نداشته باشند، نمي توانند چندان اميدي به بهبود وضعيت داشته 
باشند. پورقاضي در پايان با اشاره به تاثير منفي مشکلات ايجاد 
ش��ده در ب��ازار ارز و نقش آنه��ا در وضعيت توليدکنندگان گفت: 
افزايش قيمت ارز مي تواند به سود اقتصاد کشور باشد به شرط 
آنکه ما بتوانيم تمام مواد اوليه مورد نياز خود را در داخل تامين 
کنيم و به صادرات محصولات بپردازيم. اما در شرايط فعلي که 
هنوز هم بخشي از نياز توليدکنندگان از طريق واردات قطعات 
و مواد اوليه تامين مي ش��ود، اين بي ثباتي بازار ارز مش��کلات 

توليدکنندگان را بيشتر هم کرده است.

شرايط بخشش معوقات بانکي توليدکنندگان اعلام شد

پورقاضي در گفتگو با »تجارت«: نقدينگي هنوز هم بزرگترين مشکل توليدکنندگان است

عزم جدی دولت برای گره گشايی از توليد

نياز به حمايت هوشمندانه از توليد کالاي ايرانيبرخي قوانين معدن مانع جذب سرمايه گذار استافزايش کيفيت ،راه حمايت از خودروي داخلي
عض��و هي��ات علمي دانش��گاه خواج��ه 
نصيرالدي��ن طوس��ي گف��ت: مهمترين 
راه��کار صيان��ت و حماي��ت از کالاهاي 
داخل��ي در صنعت خودرو، افزايش کيفيت 
اين محصولات است. شهرام آزادي اظهار 

کرد: همان طور که همه مي دانند برخي خودروهاي توليدي در داخل از 
نظر کيفيت و سطح تکنولوژي به هيچ وجه قابل رقابت با خودروهاي 
وارداتي نيستند. وي با بيان اينکه در خودروهاي ارزان قيمت داخلي 
مصرف کنندگان تنها به دليل پايين بودن قيمت اين خودروها نسبت 
به خريد آنها اقدام مي کنند، خاطرنشان کرد: بنابراين در سال حمايت 
از کالاي ايراني برنامه دولت در صنعت خودرو بايد در راستاي افزايش 
کيفيت خودروهاي داخلي باشد. آزادي ادامه داد: دولت بايد از مراکز 

تحقيق و توسعه خودروسازان حمايت کند.

رييس خانه معدن ايران گفت: اختصاص 
ي��ک درصد از فروش واحدهاي معدني 
در قال��ب بودج��ه 1۳۹۷ به خزانه مغاير 
قانون معادن است و علاوه بر آنکه تاثير 
منفي در جلب و جذب سرمايه گذار داخلي 

و خارج��ي دارد مان��ع از حرک��ت اين بخش مي ش��ود. محمد رضا 
بهرامن گفت: برابر قانون معادن که به تصويب مجلس رسيده، 
س��اليانه حقوق معادن از س��وي دولت تعيين و از بهره برداران اخذ 
مي شود. وي افزود: سرمايه گذاران خارجي نيز براي مشارکت در 
بخش معدن، قانون معادن را ملاک و معيار فعاليت در اين عرصه 
مي دانن��د، ام��ا موضوع تخصيص يک درصد در قانون پيش بيني 
نشده است. بهرامن گفت: کارشناسان انتظار دارند، مجلس براي 

مباحث تخصصي از مشاوره کارشناسي استفاده کند.

عض��و هيأت مديره خانه صنعت گفت: 
ب��راي تحقق ش��عار حمايت از کالاي 
ايران��ي، صنعتگ��ران باي��د در تولي��د 
محص��ولات خ��ود تا حد امکان از مواد 
اوليه داخلي استفاده کنند. آرمان خالقي 

اظهار داشت: مردم حق دارند متناسب با بودجه و کيفيت مورد 
انتظار خود نسبت به خريد کالا اقدام کنند و اين موضوع بايد از 
سوي تشکل هاي توليدي پذيرفته شود، در مقابل توليدکنندگان 
داخلي نيز بايد س��عي کنند با عرضه کالاي باکيفيت و قيمت 
مناسب زمينه را براي ايجاد رغبت در مصرف کنندگان داخلي 
ب��راي خري��د کالاي ايراني فراهم کنند. خالقي در ادامه گفت: 
هيچ توليدکننده اي نمي خواهد کالاي گران قيمت و با کيفيت 

پايين توليد کند و به دست مصرف کنندگان برساند.

س��يدرضا شهرس��تاني، عضو هيات مديره انجمن 
توليدکننده فولاد با اش��اره به آمار صادرات فولاد 
اي��ران و افزاي��ش ظرفيتي که در ادامه فولاد ايران 
خواهد داش��ت، به ايس��نا گفت: در س��ال گذش��ته 
هش��ت ميلي��ون و 500 ه��زار تن فولاد از ايران به 
بازارهاي صادراتي ارس��ال ش��د که بيش از ش��ش 
ميليون تن آن ش��مش و اس��لوب بوده و از آنجاکه 
در س��ال پيش رو قرار اس��ت تا چهار ميليون تن به 
ظرفيت توليد و صادرات فولاد کشور افزوده شود، 
در نظر گرفتن شرايط جهاني در سياستگذاري هاي 
صادرات��ي امري لازم اس��ت و باي��د بدانيم که کار 
دش��واري را در پيش داريم. وي با اش��اره به س��ير 
تولي��د فولاد در جه��ان تصريح کرد: اکنون حدود 
20 درص��د از تولي��د ف��ولاد جهان از طريق قراضه 
ص��ورت مي گي��رد و مابقي آن با 1200 تن س��نگ 
آهن تامين مي ش��ود و بر اس��اس پيش بيني هاي 
صورت گرفته تا س��ال 2050 تا 2060 عملا براي 

توليد فولاد فقط از قراضه اس��تفاده خواهد ش��د و 
نيازي به سنگ آهن نخواهد بود، چراکه تا آن زمان 
مق��دار قراضه موجود در جهان کفايت توليد فولاد 
را خواهد کرد. شهرستاني همچنين در ادامه اظهار 
کرد: اگر بخواهيم بر اساس اهداف فولادي ايران تا 
سال 1404 حرکت کنيم، نبايد هيچ آهن اسفنجي 
را تا آن سال صادر کنيم و همه را به عنوان خوراک 

داخلي به مصرف برسانيم. 

۳۰ سال ديگر قراضه جاي سنگ آهن را مي گيرد
معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: وزير 
صنعت از خصوصي س��ازي و واگذاري س��هام شرکت هاي 
خودروسازي سايپا و ايران خودرو حمايت مي کند و مطالب 
منتشر شده در برخي رسانه ها مبني بر خلاف اين موضوع، 
صح��ت ن��دارد. به گزارش ايرنا محس��ن صالحي نيا اظهار 
داش��ت: خبر برخي رس��انه ها مبني بر نبود امکان واگذاري 
سهام خودروسازان داخلي بويژه ايران خودروي خراسان به 
بخش خصوصي از قول وزير صنعت،  معن و تجارت صحت 
ندارد و آقاي شريعتمداري همچنان بر واگذاري سهام 1۷ 
درصدي دولتي خودروس��ازان بزرگ به بخش خصوصي 
تاکيد دارد. وي تصريح کرد: شرکتي مانند ايران خودروي 
خراسان تحت عنوان يکي از زير مجموعه هاي ايران خودرو 
فعالي��ت مي کن��د و از لحاظ توليد و تامين، واردات، فروش 
و بازار به صورت يکپارچه از س��وي ايران خودرو مديريت 
مي ش��ود. صالحي نيا ادامه داد: در صورتي که اين ش��رکت 
بطور کامل به بخش خصوصي واگذار ش��ود، ارتباطش با 
ايران خودرو قطع مي ش��ود و اين گونه ش��رکت ها پس از 

جدا ش��دن ديگر محصولي براي توليد ندارند. معاون وزير 
صنعت خاطرنشان کرد: راهکار اين است که براي واگذاري 
ش��رکت هاي زيرمجموعه ايران خودرو و سايپا، بايد سهام 
ش��رکت مادر را طبق قاعده اي که وجود دارد، به س��مت 
خصوصي س��ازي پيش برد. صالحي نيا بيان داش��ت: ادامه 
واگذاري سهام هم به اين صورت است که براساس روال 
معقول، شرکت هاي توانمندي مثل قطعه سازان، در عرضه 

سهام خودروسازان شرکت و سهام را خريداري کنند.

وزارت صنعت مخالف واگذاري خودروسازان نيست

تدوین استراتژي مشاركتي براي نمایندگي هاي سایپا

مديرعامل سايپايدک تاکيد کرد: با بررسي مجدد ظرفيت ها و مزيت هاي 
نسبي در شبکه نمايندگي ها و نيز توجه به اهداف و فرصت هاي قابل 

دس��ترس گروه خودروس��ازي سايپا، مي بايست استراتژي مشارکتي 
قوي تر از گذش��ته جهت بهبود فضاي کس��ب و کار از طريق ارتقاء 
خدمات پس از فروش تهيه و تدوين کرد. به گزارش سايپانيوز، اردشير 
اميني در ديدار با رؤس��اي انجمن هاي صنفي نمايندگي هاي س��ايپا، 
با تاکيد بر ضرورت تغيير نگرش نس��بت به واحد امور مش��تريان در 
سازمان و شبکه نمايندگي ها، گفت: در حوزه امور مشتريان، مديران 
بايد از پاسخگويي و اثربخشي اين واحد اطمينان داشته باشند تا اين 
واحد به سپري محافظ در برابر مشتريان ناراضي محسوب نشود. قائم 
مقام مديرعامل گروه س��ايپا ادامه داد: يکي از برنامه هاي ما در حوزه 
خدمات اين است که پيش از بروز و گسترش مشکل، آن را ريشهابي 
و رفع کنيم و پيش از آنکه مشتري براي رفع مشکلاتش به ما مراجعه 

کند، ما از نظرات و مش��کلات مش��تريان مطلع ش��ويم و در جهت رفع 
آن گام برداريم. مديرعامل سايپايدک تصريح کرد: درک خواسته هاي 
مش��تري، امروزه يکي از عوامل قدرت بخش��يدن به سازمان هاست و 
سازمان هايي که نتوانند به اين مرتبه از رفتار با مشتري دست يابند، خود 
به خود از چرخه رقابت حذف خواهند شد. اميني بر پايبندي به اجراي 
تمامي ارکان مرامنامه شبکه نمايندگي ها تاکيد کرد و گفت: براي برآورده 
کردن انتظارات مش��تريان اس��تفاده از تمام ظرفيت ها و استعدادهاي 
موجود در نمايندگي ها در راستاي افزايش رضايت مشتريان و بهبود 
کيفيت خدمات ضروري اس��ت. وي ادامه داد: در سياس��ت هاي جديد 
سايپايدک، ايجاد هم افزايي و مشارکت در تصميم گيري ها يک مزيت 
مطلق براي سازمان به شمار مي رود و انتظار داريم در اين رويکرد، به 

اهداف تعيين شده دست پيدا کنيم. قائم مقام مديرعامل گروه سايپا با 
اشاره به اهميت نظرات مشتري در حوزه توليد و خدمات، يادآور شد: 
بايد با تغيير نگاه و تقويت بعضي از حوزه هاي کاري و نيز انجام اقدامات 
اصلاحي و بهبودها، حوزه خدمات پس از فروش را به حوزه اي سودآور 
تبدي��ل کني��م و ب��ا تدوين طرح هاي جديد در حوزه خدمات، نوآوري و 
تحول را در اين عرصه پايدار و نهادينه کنيم. وي با بيان اينکه خدمت 
به مش��تري و اهميت دادن به آن از عوامل موثر در موفقيت به ش��مار 
مي رود،  افزود: علاوه بر اين موارد، ارائه خدمات با کيفيت، کليد موفقيت 
در خدمات پس از فروش است و همه ما ناچاريم براي افزايش سهم 
بازار و بالا بردن رضايت مشتري، اين سه عامل را در برنامه ريزي هاي 

خود مد نظر قرار دهيم.

نقش امارات در بحران ارزي ایران
رئي��س ات��اق بازرگاني تهران با بيان اينکه قيمت فعلي دلار در بازار 
غيررسمي حباب دارد به فعالان اقتصادي پيشنهاد کرد که کمي صبر 
کنند. مسعود خوانساري روز گذشته در جلسه هيأت نمايندگان اتاق 
بازرگاني تهران با اشاره به ريشهابي بحران ارزي گفت: از سال ۹5 
اين بحران شروع شد که ابتدا درحوزه فعال شدن FATF و نيز ارزهاي 
پتروشيمي هاي ايران در چين بود که با اشکالاتي مواجه شد، ضمن 
اينکه قسمت عمده اي از مبادلات ارزي ما در دوبي صورت مي گرفت 
که با توجه به برخي شرايط، اين نقل و انتقالات بسيار کمرنگ شد و 
پس از آن هم توافقنامه اي ميان وزارت خزانه داري آمريکا، عربستان 
و ابوظبي در رابطه با مبارزه با تروريسم صورت گرفت که بانک هاي 
ام��ارات، نق��ل و انتقال را با مش��کل مواجه کردند. وي گفت: بحث 
دريافت ماليات بر ارزش افزوده در امارات نيز مشکل آفرين شد که 
با توجه به اينکه حدود ۷0 تا ۸0 درصد جابجايي پول ايران از طريق 
امارات صورت مي گرفت، بعد از اينکه ماليات وضع شد، هزينه ها به 
شدت بالا رفت، چرا که تا پيش از آن، بسياري از نقل و انتقالات از 

سوي بنگاه هايي صورت مي گرفت که صرافي نبودند.

رئيس اتاق تهران با اش��اره به مش��کل نقل و انتقال پول در اقتصاد 
ايران خاطرنشان کرد: اگرچه نقل و انتقال در هند، چين، کره و ترکيه 
صورت مي گيرد، ولي اين کار بسيار مشکل است و هزينه ها را بالا 
مي برد، ضمن اينکه آخرين عاملي که باعث ش��کل گيري بحران 
ارزي شد، خروج سرمايه بود که از سال ۹5 شدت گرفت. خوانساري 
ادامه داد: به هر حال دولت تصميم گرفت اجراي سياست تک نرخي 
را اع��لام ک��رده و ب��راي دلار 4200 توم��ان را در نظر بگيرد که رقم 
کارشناسي نيست و به نظر من نياز بود در مورد آن بحث بيشتري 
صورت گيرد، اما براي اينکه اوضاع بدتر نشود، همه بايد به آن عمل 
کنيم؛ ضمن اينکه تعديل نرخ بر اس��اس تورم داخلي و خارجي تا 
پايان سال نيز مي تواند اوضاع را بهتر کند. رئيس اتاق تهران با اشاره 
به محدوديت صرافي ها در سيستم جديد ارزي دولت گفت: انتظار 
داريم صرافي هاي مجاز اجازه فعاليت داشته باشند، چرا که پولي که 
در چين وجود دارد، با پولي که در اروپا و ترکيه است، نرخ متفاوتي 
دارد و نمي توان همه را با قيمت 4200 توماني محاس��به کرد؛ پس 

بايد اجازه داد صرافي ها مبادله انجام دهند.

خوانس��اري خواس��تار بازنگري در ليست اختصاص ارز شد و گفت: 
بسياري از مراجعاتي که طي دو هفته اخير به دولت براي دريافت ارز 
صورت گرفته، با بسته بودن ثبت سفارش مواجه شده يا اينکه ارزي 
به آنها داده نشده است که اين بلاتکليفي بايد تعيين تکليف شود. 
وي گفت: يکس��ري از اقدامات همچون موضوع ارز مس��افرتي بايد 
از س��وي دولت مورد تجديدنظر قرار گيرد و اينکه برخي مس��ئولان 
اعلام مي کنند که مردم به مسافرت نروند، به نظر مي رسد مخالف 
با منش��ور حقوق ش��هروندي رئيس جمهور اس��ت؛ بنابراين به نظر 
مي رسد کالاهايي که در فهرست کالاهاي اساسي و واسطه اي از 
سوي دولت در نظر گرفته شده است، بايد از تأمين ارز ساير بخش ها 
مجزا شده و دولت اجازه دهد براي اقلام ديگر مردم بتوانند خريد و 
فروش کرده و از حق طبيعي شهروندي خود بهره مند شوند. رئيس 
اتاق تهران با تأکيد بر ضرورت تعيين تکليف ارزهاي صادراتي نيز 
خاطرنشان کرد: دولت بايد اجازه دهد ارز صادرات با قيمت توافقي 
بين خريدار و فروشنده در صرافي ها مبادله شود که البته ما نيز موافق 
با ش��فافيت هس��تيم و معتقديم اين کار بايد به صورت ش��فاف ثبت 

شود به اين معنا که ميزان ارز صادرات ثبت شده ولي قيمت توافقي 
باش��د تا صادرات هم رش��د يابد و مواردي که پيش بيني نش��ده از آن 
محل تعيين ش��ود. وي نتيجه اين تصميم را کاهش فاصله قيمت 
ارز رسمي با قيمت ارزي که در بازار مبادله مي شود، دانست و افزود: 
اين طور مي ش��ود که اين قيمت به نرخ واقعي نزديک تر ش��ود، چرا 
که اگرچه ممکن است دولت اعلام کند که ارز تک نرخي شده ولي 
ب��ازار ثانوي��ه اکن��ون به راه افتاده و قيمت حباب زيادي دارد، چرا که 
خريد و فروش آن قاچاق محسوب مي شود، اما اگر خريد و فروش 
را آزاد بگذاري��م و صرافي ه��ا با ش��فافيت خاص عمل کنند، قيمت 

کاهش خواهد يافت.


